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سال نوزدهم      شماره ۴۳۱۵

 پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری: رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز گذشته (سه شنبه) در دیدار رئیس قوه 
قضائیه و جمعی از مســئولان و کارکنان دستگاه قضائی به تبیین «سنت های غیرقابل تغییر الهی در جوامع» پرداختند و 
گفتند: علت ســربلندی و پیروزی حیرت آور ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی در برابر حوادث بزرگ و تلخ سال ۱۳۶۰، 
ایســتادگی و تلاش و نهراسیدن از دشــمنان بود و این سنت الهی در همه دوران ها قابل تکرار است و باید بدانیم خداوند 

سال ۱۴۰۱ همان خداوند سال ۱۳۶۰ است.
ایشان همچنین قوه قضائیه را رُکنی مهم و تأثیرگذار در مسائل کشور خواندند و توصیه هایی هشت گانه همچون اجرای 
جدی ســند تحول در همه سطوح، مبارزه جدی با فساد، جلوگیری از تضییع حقوق عامه، مراقبت از امنیت روانی مردم، 
تنظیم رابطه دستگاه قضائی با ضابطان و به سرانجام رساندن پرونده های بازشده در افکار عمومی، خطاب به مسئولان این 
قوه بیان کردند. رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار، با گرامیداشت یاد و خاطره شهید آیت االله بهشتی و دیگر شهدای هفتم 
تیر، شــهید بهشتی را شخصیتی واقعا برجسته خواندند و با اشاره به شرایط پیچیده و خاص ماه های منتهی به هفتم تیر 

سال ۱۳۶۰ و بعد از آن، گفتند: بررسی شرایط آن دوران برای امروز ما معرفت آموز و راهگشاست.
حضرت آیت االله خامنه ای با مرور شــرایط سال ۱۳۶۰ و ماه های قبل از هفتم تیر، به وضعیت سخت جنگ تحمیلی و 
پیشروی نیروهای صدام تا نزدیکی چند شهر بزرگ در غرب و جنوب اشاره کردند و افزودند: در کنار شرایط بسیار نامساعد 
جنگ، در تهران نیز منافقین عملا جنگ داخلی به راه انداخته بودند و از نظر سیاسی هم چند روز قبل از هفتم تیر، مجلس 
به عدم کفایت سیاسی رئیس جمهور رأی داده بود و کشور رئیس جمهور نداشت. در چنین شرایطی، استوانه ای همچون 
شــهید بهشتی از انقلاب و نظام گرفته شد. ایشــان همچنین به شهادت رئیس جمهور و نخست وزیر کشور، دو ماه بعد از 
حادثه هفتم تیر و پس از آن شــهادت تعدادی از فرماندهان ارشد جنگ در سانحه هوایی اشاره کردند و گفتند: جوانان و 
نسل جدید از این حوادث مطلع نیستند و باید این مسائل را مطالعه و با دقت در مورد آنها فکر کنند. کدام دولت و کشور 
را ســراغ دارید که در مقابل چنین حوادث تلخ و وحشتناکی از پا نیفتد؟ رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: در مقابل 
همه این حوادث، در رأس همه امام همچون کوه دماوند ســربلند ایســتاد و مسئولان دلسوز و مردم و جوانان انقلابی نیز 
ایستادند و توانستند شرایط کشور را ۱۸۰ درجه تغییر دهند؛ به طوری که ناکامی های پی درپی به پیروزی های پی درپی تبدیل 
شــد، منافقین از سطح خیابان ها جمع شدند، ارتش و سپاه قوی تر شدند و کشور به روال عادی بازگشت. حضرت آیت االله 
خامنه ای با اشاره به ذوق زدگی دشمن در برخی مقاطع به دلیل برخی ضعف ها و کمبودهای داخلی افزودند: هم در سال 
۱۳۶۰ و هم بعد از آن در چهار دهه گذشته، دشمن در مواردی ذوق زده و امیدوار شده و تصور کرده است بساط انقلاب و 
نظام در حال جمع شدن است اما این امیدواری تبدیل به ناامیدی شده و مشکل آنها این است که راز این ناامیدی را متوجه 
نمی شوند. ایشان تأکید کردند: دشمن نمی تواند بفهمد که در این عالم به غیر از محاسبات سیاسی، محاسبات دیگری هم 

وجود دارد که همان سنت های الهی هستند.
رهبر انقلاب به نمونه هایی از ســنت ها و قوانین الهی در قرآن درباره نتیجه یاری دین خدا یا نتیجه کفران نعمت های 
خداوند اشــاره کردند و افزودند: قرآن کریم مملو از مضامین مربوط به ســنت های الهی است و جمع بندی آنها این است 
که اگر جوامع در مقابل دشــمنان ایستادند و با توکل بر خداوند به وظایف خود عمل کردند، نتیجه آن پیروزی و پیشرفت 

است اما اگر دچار اختلاف، عافیت طلبی و سستی شوند، نتیجه آن شکست خواهد بود. حضرت آیت االله خامنه ای با تأکید 
بر لزوم بررسی علمی سنت های الهی با نگاه جامعه شناسی، سخنان خود در این بخش این گونه جمع بندی کردند: ملت 
ایران در ســال ۱۳۶۰ با قرارگرفتن در مدار یکی از ســنت های الهی یعنی جهاد و ایستادگی توانست دشمن را ناامید کند. 
امروز نیز همان قاعده و قانون جاری اســت و خداوند سال ۱۴۰۱ همان خداوند سال ۱۳۶۰ است و باید تلاش کنیم خود را 
مصداق سنت های الهی قرار دهیم تا نتیجه آن پیشرفت و پیروزی باشد. رهبر انقلاب در ادامه قوه قضائیه را رُکنی مهم و 
تأثیرگذار در کل کشور خواندند و گفتند: بر اساس آیات قرآن کریم، وظیفه حکومت اسلامی، اقامه نماز یعنی گسترش روح 
تعبد در جمهوری اسلامی، ایتاء زکات یعنی عدالت توزیعی در جامعه اسلامی و امر به  معروف و نهی از منکر یعنی امر 
به ارزش هایی همچون عدالت،  انصاف، برادری و نهی از ظلم، فساد و تبعیض است که به این اصل در قانون اساسی نیز 
تأکید شده و جزء وظایف قوه قضائیه هم قرار دارد. ایشان افزودند: اگر به این وظایف با استفاده از امکانات گوناگون همچون 

امکانات قضا و دادگستری عمل نشود، مصداق تضییع نعمت های الهی است و از این ناحیه ضربه خواهیم خورد.
حضرت آیت االله خامنه ای، رئیس قوه قضائیه را فردی مؤمن، انقلابی، پُرکار، مردمی، به دور از تشریفات، آشنا با زوایای 
گوناگون قوه و برخوردار از گوش شــنوا در قبال منتقدان خواندند و توصیه هایی هشت گانه به مسئولان و کارکنان این قوه 
بیان کردند. ایشان در توصیه اول، سند تحول تهیه شده در دوره مدیریت قبل را از مترقی ترین اسناد تحول دانستند و افزودند: 
به این سند باید عمل و بر اساس آن شخصیت سازی و کادرسازی شود. رهبر انقلاب، عمل به سند تحول را باعث جلوگیری 

از انفعال در مقابل مخالفت ها خواندند و افزودند: رئیس قوه، مقید به عمل به سند است اما در سطوح دیگر یعنی همه 
قضات،  کارکنان و مدیران نیز باید این کار با قوت دنبال شــود البته بر اساس برخی گزارش ها، در این زمینه آن گونه که باید 
عمل نشده است. «مبارزه جدی با فساد» توصیه بعدی حضرت آیت االله خامنه ای به مسئولان قضائی بود. ایشان با تأیید 
سخنان رئیس قوه قضائیه مبنی بر «در اولویت بودن مبارزه با فساد درون قوه»، خاطرنشان کردند: اکثریت قضات، افرادی 
شریف، پاکدست، نجیب، مؤمن و زحمتکش هستند اما با معدود افراد فاسد که به کار و آبروی دیگران آسیب می زنند باید 

برخورد شود البته در مقوله مبارزه با فساد، کار اصلی، مقابله با ساختارهای فسادزا و درهم شکستن آنهاست.
رهبــر انقلاب با تأکید بر تقویت دانش قضائی و جلوگیری از صدور احــکام ضعیف یا مخدوش، در توصیه بعدی به 
تشویق قضات و کارکنان شریف و زحمتکش سفارش کردند. «معطل نماندن هیچ یک از اختیارات و مأموریت های قانونی 
قوه» توصیه دیگر حضرت آیت االله خامنه ای به مســئولان قضائی بود که در این زمینه گفتند: مثلا دادســتان کل در حوزه 
حقوق عمومی وظایفی دارد که باید با رصد کامل و البته به دور از احساسات و شعارزدگی، از تضییع حقوق عامه جلوگیری 
کند. ایشان پیشگیری از جرم را از دیگر مصادیق مأموریت های مهم قوه قضائیه برشمردند و گفتند: به عنوان نمونه باید با 
عمل به تکلیف قانونی در زمینه تعیین مالکیت زمین ها در شهرها و روستاها، از جرائمی مانند زمین خواری و کوه خواری 
پیشــگیری شود. رهبر انقلاب در توصیه ششم، «تنظیم ارتباطات قوه قضائیه و ضابطان قضائی» را مورد تأکید قرار دادند 
و گفتند: بر رفتار ضابطین باید مراقبت و نظارت شود که در حق متهم زیاده روی یا تندروی نشود. دستگاه قضائی نیز نباید 
تحت تأثیر ضابط باشــد بلکه باید به صورت مســتقل به مسائل رسیدگی کند. البته نظرات کارشناسی ضابطان نیز نادیده 
گرفته نشود. ایشان در این زمینه افزودند: یکی از گلایه های ضابطان از دستگاه قضائی رهاکردن برخی پرونده ها به  علت 
کمبودهای قانونی اســت در حالی که باید با تکمیل قوانین این خلأ را برطرف کرد. حضرت آیت االله خامنه ای در توصیه 
بعدی به مســئولیت قوه قضائیه در قبال امنیت روانی مردم اشــاره کردند و گفتند: امنیت روانی از جمله حقوق عمومی 
اســت و دســتگاه قضائی باید از نگران کردن و تخریب ذهن مردم به  وسیله شایعات و اظهارات دروغ و هراس افکن افراد 
مشــخص یا نامشخص در رســانه ها و فضای مجازی جلوگیری کند. رهبر انقلاب در توصیه هشــتم و پایانی با اشاره به 
بازشدن پرونده های مهم و گوناگون در افکار عمومی همچون مسائل کارخانجات یا تصرفات غیرقانونی، تأکید کردند: سر 
زخم پرونده هایی که در افکار عمومی باز می شــود نباید باز بماند. هر پرونده را تا آخر ادامه دهید و نهایی کنید. ایشان در 
پایان سخنانشــان، کار قضائی را از جمله کارهای بسیار دشوار برشمردند و گفتند: البته اگر این کار را برای خدا و با هدایت 
الهی انجام دهید، اجر آن نیز سنگین خواهد بود. در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، رئیس قوه 
قضائیه، گزارشی از اقدامات این دستگاه در دوره اخیر، با تأکید بر ارتباط بیش از پیش با اقشار مختلف مردم، تقویت تعامل 
با قوای دیگر، تلاش برای تحقق ســند تحول قضائی، جهش در اســتفاده از فناوری های نوین و هوشمندســازی خدمات 
قضائــی، حمایت از تولید و رفــع موانع آن، رایگان کردن برخی خدمات قضائی در مناطق محروم، مبارزه جدی با فســاد 
به ویژه در داخل قوه، اولویت دادن به پرونده های کثیرالشاکی و دارای اهمیت در افکار عمومی، تشدید نظارت ها بر حُسن 
اجرای قوانین و مصوبات لازم الاجرا و همچنین پیگیری های مستمر و جاری برای بهبود وضع معیشتی کارکنان و تقویت 

پایه بودجه قوه قضائیه بیان کرد.

توصیه رهبر معظم انقلاب به مسئولان قضائی کشور:
سر  زخم پرونده هایی که در افکار عمومی باز می شود نباید باز بماند

 طبق آنچه از قبل اعلام شــده بود، روز گذشــته مجلس آماده 
اعلام وصول اســتیضاح وزیر صنعــت، معدن و تجــارت بود؛ اما 
محمدباقــر قالیباف، رئیس مجلس، بــاز هم به کمک دولت آمد و 
بر  اســاس آنچه تحقق هم افزایی و همراهی با دولت نامید، مانع از 
اعلام وصول استیضاح وزیر صمت در صحن علنی شد. اقدامی که 
احمد علیرضا بیگی، نماینده تبریز در مجلس یازدهم، آن را تخلف 
آیین نامــه ای رئیس مجلس نامید. قالیباف بیــان کرد که در این باره 
بــا رئیس جمهوری صحبت کرده و به این نتیجه رســیده اند که دو 
وزارتخانــه بازرگانی و صنعت، معــدن و تجارت از یکدیگر تفکیک 
شوند. او در نطق خود در این باره توضیح داد و گفت: «وزارت صمت 
از ســنگین ترین مجموعه های وزارتخانه های دولتی است. بارها به 
رئیس جمهور گفتم این وزارتخانه مشــکلات ســاختاری و مدیریت 
دارد. امروز پایان وقت زمان اســتیضاح اســت و ۱۷ نماینده تاکنون 
طرح اســتیضاح را امضا کرده اند. با رئیس جمهور گفت وگو کردیم 
و به جمع بندی رســیدیم که در ســاختار وزارت صمت تجدیدنظر 
شــود و دو وزیر به مجلس برای دو وزارتخانه جدید معرفی شود. 
قرار شده است جداســازی وزارت صنعت، معدن و تجارت با ارائه 
لایحه انجام شــود». قالیباف از نمایندگان استیضاح کننده خواست 
«چون دولت خودش تصمیم گرفته اصلاح ساختاری کند، خواهش 
می کنم استیضاح کنندگان وزیر صمت به دولت دو ماه فرصت دهند 

تا لایحه تشکیل دو وزارتخانه ارائه شود».
ماجرای ادغام و تفکیک ۲ وزارتخانه

وزارت بازرگانی با وزارت صنعت، معدن و تجارت در مجلس 
نهم همســو با دولت محمود احمدی نژاد به بهانه چابک سازی 
دولــت در هم ادغام شــدند. وزارتخانه هــای حجیمی که ادغام 
وظایــف آن در یک وزارتخانه، مشــکلات عدیــده ای را به وجود 
آورد. بااین حــال، ایــن کار بدون کار کارشناســی و صرفا به بهانه 
کوچک ســازی دولت انجام گرفت و مجلس همســو هم به این 
تصمیم تن داد.  این در حالی اســت که با گذشــت چند ســال و 
روشن شدن ایرادات آن، دولت روحانی خواستار تفکیک دوباره این 
وزارتخانه ها از یکدیگر شــد که با مخالفت مجلس مواجه شــد؛ 
اما حالا به نظر می رســد تفکیکی که بــرای دولت روحانی حرام 
بود، برای دولت رئیســی حلال شــده اســت و خود مجلسی ها 
پیشنهاد دهنده آن هستند؛ به نحوی که رئیس مجلس در صحن 
علنی مانع از اســتیضاح وزیر صمت می شــود و مسئله تفکیک 
وزارتخانه بازرگانی از صنعت و معدن و معرفی دو وزیر از ســوی 
دولت برای دو وزارتخانــه جدید را مطرح می کند! البته به تازگی 
این موضوع از ســوی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت نیز بیان 
شــده بود و او از موافقت هیئت وزیران با تشکیل وزارت بازرگانی 
خبــر داد؛ اما طرح این مســئله در صحن علنی از ســوی رئیس 
مجلس و ربط دادنش به اســتیضاح وزیر صمــت و ممانعت از 
اعلام وصول آن، انتقاد برخی نمایندگان از جمله علیرضابیگی را 
به دنبال داشت. او این دو موضوع را مواردی کاملا متفاوت از هم 
دانست که نباید رئیس مجلس آنها را به یکدیگر ارتباط می داد و 

مانع از انجام استیضاح می شد.

رئیس جمهور فاطمی امین را معرفی نکند
بعد از طرح این موضوع، صدیف بدری، یکی از استیضاح کنندگان 
وزیر صمت، در ســخنانی به صورت مشــروط موافقت خود با این 
پیشــنهاد را مطرح کرد و گفت: «بــا تصمیم دولت و رئیس محترم 
جمهور مبنی بــر ارائه لایحه تفکیک وزارت صمت و تشــکیل دو 
وزارتخانــه جدیــد، رئیس جمهور محترم بایــد دو وزیر به مجلس 
معرفی کند». او در عین حال تصریح کرد: «البته آقای رئیس جمهور 
می توانند مجدد آقای فاطمی امین را معرفی کنند؛ اما ایشــان باید 
مجدد از مجلس رأی اعتماد بگیرد. دلیل موافقت استیضاح کنندگان 
با این پیشــنهاد این اســت که ما امکان عدم رأی مجدد به ایشــان 
را داریم. البته پیشــنهاد ما به آقای دکتر رئیســی این است که فرد 

جدیدی را معرفی کنند».
کشور جای آزمون و خطا نیست و باید کم هزینه تر اداره شود

اگرچه لطف االله سیاهکلی، طراح اصلی و 
اولیه اســتیضاح وزیر صمت، در جلســه 
علنی روز یکشــنبه در تذکری با اشــاره به 
اعلام وصــول اولیه طرح اســتیضاح وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت گفتــه بود: «با 
اعــلام وصول طرح اســتیضاح وزیر صمت، هجمه شــدیدی علیه 
نمایندگان ایجاد شــده اســت تا امضای خود را پس بگیرند» و روز 
دوشــنبه نیز بعد از جلسه کمیسیون با وزیر صمت گفت او هم مثل 
ســایر استیضاح کنندگان از توضیحات وزیر صمت در کمیسیون قانع 
نشــده و خواستار ادامه استیضاح است و تعداد نمایندگان خواستار 
اســتیضاح را ۳۴ نفر اعلام و پیش بینی کرد استیضاح اعلام وصول 
خواهد شــد؛ اما روز گذشته بعد از ســخنان قالیباف در گفت وگو با 
«روزنامه شــرق» تغییر نظر داد و گفت: «باید مشخص شود هدف از 
استیضاح چیست؛ یا هدف سیاسی است یا اصلاح گرایانه. از ابتدا هم 
هدف سیاسی نداشتیم اما نگاه ما اصلاح گرایانه به نفع کشور است».
او هدف از طرح اســتیضاح وزیر صمت را این طور توضیح داد: 
«بررسی هایی که انجام دادیم نشــان داد اوضاع بازار خوب نیست 
و واردات و صــادرات شــرایط مطلوبی ندارد و مقــررات واردات و 
صادرات اشکالات اساسی دارد. در حوزه معدن مثلا محیط زیست 
جلوی اســتخراج معدن یا جلوی توســعه را می گرفت، در حالی 
کــه حق این کار را ندارد و فقــط می تواند مقررات را تعیین و اعلام 
کند؛ اما وزیر متوجه این موضوع نبود و درک درســتی از آن نداشت. 
بنابراین بررســی کردیم متوجه شــدیم وزیر از پس کار بر نمی آید و 
آگاهی و تخصــص لازم را ندارد. همچنین برنامه هایی که داده بود 

انشامحور بود تا اجرامحور».
 طراح اســتیضاح وزیر صمت اضافه کــرد: «از اول هم با وزارت 
آقای فاطمی امین مخالف بودم و به او رأی ندادم و به ایشــان هم 
گفتم که سیستم او اقدام محور نیست و قابلیت اجرا ندارد. بنابراین 
در فرصتی هم که به او داده شــد از ۵۰ وعده ای که داده بود حتی 
یک وعده او هم محقق نشــده است. پس تصمیم به استیضاح او 
گرفتیم. اکنون خواســت ما به دولت منتقل شده و رئیس مجلس 

گفت که با رئیس جمهور در این باره صحبت کرده است».

 این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: «ما هم 
می خواهیــم کابینه هم تراز رئیس جمهور کار کنــد. اکنون این پیام 
مجلس به رئیس جمهور رسیده اســت و می داند باید این جراحی 
را در حــوزه صنعت انجام دهد که یا وزیر را عوض کند و شــخص 
قوی تری معرفی کند یا ســاختار را عوض کند تا افرادی که معرفی 

می کند از پس کار بربیایند».
 طراح اســتیضاح وزیر صمت در توضیح انصراف از اســتیضاح 
فاطمی امین بعد از سخنان قالیباف گفت: «در مجموع دولت به این 
نتیجه رسیده است که این وزیر نمی تواند از پس این حجم از وظیفه 
بربیاید و تصمیم به اصلاح ســاختار گرفته است. ما هم از آنجایی 
که نگاهمان اصلاحی بود، پذیرفتیم اســتیضاح فعلا انجام نشود و 

دولت تغیر ساختار بدهد و تفکیک در این وزارتخانه انجام شود».
 ســیاهکلی در ادامه با اشاره به پیشــنهاد تفکیک دو وزارتخانه 
بازرگانــی و صنعت، معدن و تجارت در دولت قبل بیان کرد: «البته 
دولت قبل در درون خودش در این باره اختلاف داشت و این لایحه در 
مجلس بررسی شد و به شورای نگهبان هم رفت، اما ایراداتش در 
مجلس رفع نشد و حالا مجلس فعلی با توجه به اینکه ابعاد کار را 

می داند، موافق این تفکیک وزارتخانه است».
 او بــا تأکید بر اینکه باید کشــور را از آزمون و خطــا دور کرده و 
کم هزینه تر اداره کنیم، اظهار کرد: «در دولت احمدی نژاد این ادغام 
صورت گرفت و در دولت و مجلس قبل به نتیجه نرسید و مجلس 
و دولت فعلی تصمیم به تفکیک وزارت بازرگانی و صنعت، معدن 
و تجارت گرفته اســت. البته می دانم این آزمون و خطاست و ایراد 
دارد؛ پس باید دقت کنیم با ایرادات کمتر و هزینه های کمتری کشور 

را اداره کنیم و این ایراد وارد است».
 نظرم تأمین شد استیضاح را پس گرفتم

عــلاوه بــر او عباس زاده مشــکینی، دیگر 
نماینده خواستار استیضاح وزیر صمت که 
تا پیــش از ایــن تأکید داشــت تحت هر 
شرایطی اســتیضاح وزیر صمت را دنبال 
می کنــد و حــالا به جمــع پس گیرندگان 
امضای اســتیضاح پیوسته است، به «روزنامه شرق» گفت: «من تا 
دوشنبه شب از استیضاح کنندگان وزیر صمت بودم و چند موضوع 
خــودرو، فولاد و معــدن را پیگیری می کردم. ما در مشکین شــهر 
(حــوزه انتخابیه) یک مجموعــه بزرگ کامیون ســازی داریم که 
آخرین مراحل نصب خط تولید آن نهایی شده است و برای زنجیره 
تأمین مالی ســرمایه در گردش تولیدکنندگان نیاز به خط اعتباری 
قطعه داریم تا این مجموعه بسیار بزرگ راه بیفتد. بین مدیرعامل 
و وزیــر ارتباط برقرار کردم و قرار شــد این هفته مشــکل کارخانه 

بزرگ حل شود و بر این اساس استیضاح خود را پس گرفتم».
 این نماینــده درباره دلیــل پس گرفتن امضای اســتیضاح وزیر 
صمــت از جانب خودش توضیح داد: «اســتیضاح حق نمایندگان 
اســت و اســتیضاح فرایندی برای اصلاح است و اگر اصلاح بدون 
استیضاح انجام شود هم کار خوبی است. وزیر هم حق دارد رایزنی 
کرده و نماینده اســتیضاح کننده را قانع کند. نماینده ممکن اســت 

بحث مبنایی برای اصلاح ساختار داشته باشد؛ یا از وزیر انتظار دارد 
یا نماینده در حوزه انتخابیه خــود موضوعی را در حوزه مأموریت 
آن وزارتخانه پیگیری می کند که پیشرفت کار رضایت بخش نیست. 
پس این طبیعی اســت اگر نماینده به خواســت قانونی اش رسید 
امضای استیضاح را پس بگیرد».  این عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلــس یازدهم همچنین درباره 
تفکیــک دو وزارتخانــه بازرگانــی و صنعت، معــدن و تجارت با 
منتفی کردن اســتیضاح وزیر صمت تا دو مــاه آینده به دلیل اینکه 
دولــت در حال ارائــه لایحه آن به مجلس اســت، گفت: «این دو 
موضــوع تفکیــک وزارت بازرگانی از صنعت، معــدن و تجارت با 
اســتیضاح وزیر صمت نبایــد از نظر قانونی ربطی به هم داشــته 
باشــند. اینکه رئیس مجلس این دو موضوع را به هم ربط داد و از 
اســتیضاح کنندگان فرصت دوماهه خواست تا دولت دست به این 

تفکیک بزند و دو وزیر معرفی کند، ربطی به هم نداشتند».
رایزنی رئیس مجلس برای اصلاح کابینه

روز گذشــته در حالــی اســتیضاح وزیــر صمــت از ســوی 

هیئت رئیســه مجلس اعلام وصول نشــد که به گفتــه قالیباف 
بــه زودی دولت بایــد پس از تفکیــک وزارت صمــت، دو وزیر 
پیشــنهادی جدیــد را به عنوان وزرای صنایــع و معادن و وزارت 
بازرگانی به مجلس معرفی کند. یعنی رئیس جمهوری می تواند 
علاوه بر گزینه پیشنهادی وزارت بازرگانی، دوباره فاطمی امین را 
به عنوان وزیر صنعــت، معدن و تجارت به مجلس معرفی کند. 
البته با توجه به شــرایط فعلی که ابهامــات زیادی درخصوص 
عملکــرد فاطمی امین وجــود دارد و زمینه اســتیضاح جدی او 
را در مجلس فراهم شــده اســت، اگرچه می توانــد او را باز هم 
به عنوان وزیر پیشنهادی معرفی کند، اما از آنجایی که باید مجدد 
از مجلــس رأی اعتماد بگیرد و قطعا مســیر ســختی را پیش رو 
دارد، شــاید بهتر باشد این کار را انجام ندهد؛ چراکه هم احتمال 
رأی آوری دوباره او کم اســت و هم این اقــدام می تواند به منزله 
کم توجهي رئیس جمهوری به خواست استیضاح کنندگانی باشد 
که دو ماه از آنها فرصت گرفته تا دســت به اصلاح ساختاری در 

کابینه بزند.

«شرق» از توقف استیضاح وزیر صمت 
برای تفکیک ۲ وزارتخانه بازرگانی و صنعت و معدن و تجارت گزارش می دهد

هم افزایی یا تخلف آیین نامه ای؟
 معصومه معظمی: با شــدت گرفتن مشکلات اقتصادی و تأثیر آن بر سفره های مردم، مجلسی ها به این نتیجه رسیدند که بحث استیضاح برخی وزرای کابینه سیزدهم را در دستور کار خود 
قرار دهند؛ پس توافقاتی میان مجلس و دولت شکل گرفت و دولت ترجیح داد قبل از اینکه این تغییر از طریق استیضاح در مجلس رقم بخورد، خودش دست به اصلاح درون ساختاری 
بزند. عبدالملکی وزیر جوان و پرحاشیه کابینه رئیسی اولین گزینه ای بود که قبل از گذشتن از تیغ استیضاح مجلس استعفا داد و پس از آن، استیضاح فاطمی امین، وزیر صمت، در مجلس 
شــدت بیشتری گرفت. اگرچه نمایندگان متقاضی استیضاح برخی وزرا، از اسفند گذشته کوشیدند هیئت رئیسه را مجاب به اعلام وصول استیضاح ها کنند و با مقاومت هیئت رئیسه مواجه 
بودند؛ اما ظاهرا بخت وزرای ضعیف برای اســتیضاح در مجلس باز شد و هفته پیش یکی از اعضای هیئت رئیســه خبر اعلام وصول استیضاح فاطمی امین از سوی هیئت رئیسه را اعلام 
کرد. بااین حال، چیزی نگذشــت که باز هم گفتند تا استیضاح به کمیسیون مربوطه نرود و در آنجا بررسی نشود، نمی توان استیضاحی را اعلام وصول کرد و این اعلام وصول را غیرقانونی 
دانســتند؛ پس قرار شد یک بار دیگر روز گذشته این استیضاح پرحاشیه که برخی آن را سخت ترین استیضاح ادوار گذشــته مجلس دانسته اند، اعلام وصول شود که باز هم با وساطت و 

پادرمیانی قالیباف به عنوان رئیس مجلس منتفی شد.

یادداشت

حواله استیضاح وزیر صمت به تفکیک وزارت بازرگانی
 مجلس را نزد مردم تضعیف می کند

تشکیل وزارت بازرگانی و تفکیک آن از وزارت صنعت، معدن و تجارت در دولت گذشته 
بارها مــورد طرح و پیگیری قرار گرفت و مجلس نظر صریحش را دراین باره اعلام کرد. در 
این مجلس هم نظر نمایندگان دراین باره اعلام شده است. باید بدانیم که فرصت آزمون  و 
خطا وجود ندارد و اگر بناســت تصمیمی در این باره گرفته شود، باید اول ادغام قبلی این دو 
وزارتخانه با یکدیگر مورد بررسی علمی قرار بگیرد و ایراداتش مشخص شود، بعد بر اساس 
آن گزارش علمی، مجلس می خواهد که دو ماه استیضاح وزیر صمت را مسکوت بگذارند 
تا دولت لایحه تفکیک دو وزارتخانه بازرگانی و صنعت، معدن و تجارت را به مجلس بفرستد! از اصل ورود رئیس مجلس به این موضوع آن هم 
در صحن علنی مجلس خلاف آیین نامه داخلی است. اگر ایشان بنا دارد پادرمیانی کند تا مجلس وزیر دولت سیزدهم را استیضاح نکند، باید ابتدا 
با نمایندگان اســتیضاح کننده وزیر صمت در جلسه ای غیررسمی، نه صحن علنی صحبت کند و با توضیح آنها را قانع کند.  نکته دیگر اینکه باید 
استیضاح وزیر صمت روز سه شنبه از سوی هیئت رئیسه اعلام وصول می شد اما با وساطت آقای قالیباف آن هم در صحن علنی این کار انجام نشد. 
اقدامی که تخلف فاحش رئیس مجلس است. درباره منتفی شدن یا نشدن استیضاح وزیر صمت از سوی نمایندگان هم حتما باید معلوم شود 
تا مردم بدانند به چه دلیل استیضاح کنندگان از استیضاح خود کوتاه آمده اند.  یک سنت سیئه (سنت بد) هم از گذشته وجود داشته که موضوع 
اســتیضاح دستخوش بده بستان ها و باج خواهی های این چنینی می شده اســت. خصوصا درباره آقای فاطمی امین که ایشان با صراحت بیشتری 
در این باره صحبت کرده اند، باید حساسیت ها را بالا ببریم. باید ایشان توضیح بدهند کدام نمایندگان از او به عنوان وزیر صمت باج خواهی کرده اند و 
انتظارات نابجا داشته اند؟ سخنانی که به نقل از ایشان بیان می شد، موجب وهن همه نمایندگان است و ما از هیئت نظارت بر نمایندگان می خواهیم 
برای دفاع از حقوق نمایندگانی که با این موضوعات بیگانه اند وارد عمل شود. همچنین نمایندگان استیضاح کننده وزیر صمت باید توضیح دهند و 
مشخص کنند با چه استدلال و حجت شرعی و قانونی و وجدانی اقناع شده اند که استیضاح را پس بگیرند؟ یعنی ماجرا را به سمتی ببرند که رئیس 
مجلس به جای اعلام وصول استیضاح، در صحن علنی مجلس از تشکیل یک وزارتخانه جدید صحبت کند؛ در حالی که این کار مراحل جدایی دارد. 
 علاوه بر آن حواله دادن استیضاح وزیر صمت به ایجاد وزارتخانه بازرگانی و تفکیک آن از وزارت صنعت، معدن و تجارت دو موضوع جدا از هم و 

مع الفارق است که اسباب تضعیف مجلس را نزد افکار عمومی فراهم می کند.

نماینده مجلس
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